
Největší deník v ČR

Středa, 7. června 2017
Č. 109, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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Brno-Líšeň

inzerce

in
ze

r
ce

Mladí mají jasno, tank je cool. MAFRA

Růžový
tank
budí
emoce
Anketa deníku Metro. Jaký je váš názor
na umístění růžového tanku na náměstí
Jana Amose Komenského? Co si myslí.
Primátor, starosta MČ Brno-střed nebo
ředitel městské policie STRANA 2

inzerce

PŘI PŘedložení tohoto Inzerátu sleva 10% • tato nabídka není časově omezena

• stěhování břemen bez omezení hmotnosti se speciální
manipulační technikou (dílenské stroje, trezory, klavíry)

• stěhování RD, bytů, kanceláří, firem, archivů, skladů apod.
• široký vozový park, (od 14 m3 do 50 m3)
• stěhování uměleckých a starožitných předmětů
• kompletní balící služba, dodávky kvalitního obalového materiálu

Stěhování Staněk,V Újezdech 6a, Brno - Medlánky

mob.: 604 889 899
www.stehovanistanek.eu, e-mail: stanekbr@seznam.cz

STĚHOVÁNÍ STaNĚk
vnitRostátní i mezináRoDní a veškeRé vyklízecí pRáce

rycHle • leVNĚ • S pOjišTĚNÍm
...proběhne vždy jako laňka,
když zavoláte pana Staňka

• vyklízení všech prostor, likvidace pozůstalostí
a odpadu všeho druhu

• krátkodobé a dlouhodobé skladování
• montáž a demontáž nábytkových

sestav
• pojištění nákladu do 10 mil.

✃

✃

✃✃

10%
SLEVA

AAKKCCEE

--4400%%NNAA BBAARREEVVNNÉÉ ŽŽLLAABBYY
AA SSVVOODDOOVVÉÉ RROOUURRYY

VVÝÝRRAAZZNNÉÉ SSNNÍÍŽŽEENNÍÍ CCEENN

--5500%%

AAKKCCEE

PPLLOOTTOOVVÉÉ LLAAMMEELLYY HHNNĚĚDDÉÉ
BBAARRVVEENNÉÉ OOBBOOUUSSTTRRAANNNNĚĚ

Kč/m2113388,,00
(166,98Kč/m2 s DPH)

AAKKCCEE AAKKCCEE AAKKCCEE

Kč/m2114433,,00
(173,03Kč/m2 s DPH)

Kč/m2114466,,00
(176,66Kč/m2 s DPH)

SYMETRA 15 ŠKRIDPLECH GAPAra
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se zaručenou kvalitou
PLECHOVÉ STŘECHY

Akční ceny platí do vyprodání zásob. Doprava nad 33 000Kč (bez DPH) ZDARMA
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Odtah + doklad o likvidaci zdarma – ihned
výkupní cena dle hmotnosti vozidla

Volejte po - pá od 8.00 do 16.00 hodin – 724 731 959
nonstop – 731 566 786

EKOLOGICKÁ

LIKVIDACEVOZIDEL

Luboš Oprchal (ředitel
Městské policie Brno)

Růžový tank chápu jako
svérázné umělecké vyjádře-
ní, které svým pojetím přita-
huje pozornost a přirozeně
i rozporuplné reakce. Ko-
lemjdoucí lidé se před tan-
kem rádi fotografují a je pro
ně nevšední atrakcí. Brněnští
strážníci se zabývali dvěma
incidenty, nejprve překrytím
tanku modrou plachtou,
poté pádem a zraněním jed-
noho mladíka, který si na
hlavni pořizoval selfie. Este-
tický přínos si patrně vyhod-
notí každý vnitřně sám. Zcela
jistě si ale umím pro tank
představit příhodnější místo,
než je prostranství před kos-
telem, kde se konají mše
a svatby.

Jan Press (ředitel Moravské
galerie v Brně)

Slavný návrat růžového tan-
ku z devadesátek stejně jako
výstava Kmeny 90 vyvolává
nadšení mezi lidmi. Myslím,
že jsme zcela správně odhadli
načasování umístění růžové-
ho tanku a i to, že jsme ho
umístili před Červený kostel
na pohledovou osu. U tanku
se neustále fotí velké množ-
ství lidí a zážitky si odnáší s se-
bou do kavárny, školy, práce,
rodin. Díky růžovému tanku
se baví o umění, historii a svo-
bodě. Co můžeme chtít víc?
Jeho vrstevnatá historie vytvá-
ří mýty a řada jednotlivců
chce být jejich součástí a tou-
ží po zviditelnění. Bohužel to
končí pády, takže prosím ne-
lozit, nepřekrývat, nepřetí-
rat. A držte nám palce, aby rů-
žový tank mohl v Brně ještě
chvíli zůstat.

Michal Sedláček (architekt
města Brna)
Přechodné umístění tanku

na Komenského náměstí po-
važuji za dobrý nápad. Na
tomto místě je nepřehlédnu-
telný, snadno přístupný a je
také v dohledu od vstupu do
Uměleckoprůmyslového mu-
zea, kde probíhá související
výstava. Růžový tank k 90. le-
tům skutečně patří, přitahu-
je velkou pozornost Brňanů.
Diskuse i akce kolem tanku
vítám, netýkají se jenom
roků 1945, 1968 a 1991, mají
širší záběr, týkají se války,
agrese a míru všeobecně. Ko-
lem tanku, když byl ještě ná-
rodní kulturní památkou,
jsem jezdil v 80. letech tram-
vají v Praze. V růžovém nátě-
ru jsem ho viděl poprvé až
teď v Brně. Musím říct, že rů-
žová barva mu dodává zcela
jiný rozměr.

inzerce

Pracovní obuv, oděvy a pomůcky
Brno, Koliště 49 www.kars-brno.cz

Petr Vokřál
(brněnskýpri-
mátor)
Nikdo asi ne-

čekal, kolik
rozruchu růžo-
vý tank způso-
bí i čtvrt stole-

tí po svém vzniku. Růžovou
barvu dostal v roce 1991 na
oslavu odsunu sovětských
okupačních vojsk, což se ně-
kterým lidem nelíbí, protože
historicky nejde o tank oku-
pační, ale osvoboditelský. Za
posledních 25 let tank měnil
barvu, myslím, už třikrát
a pokaždé se kolem toho při-
rozeně semele velké „haló“,
což je dobře. Když média re-
kapitulují historii přetírání

tanku, musí nutně připome-
nout i historické momenty,
se kterými je tank nerozluč-
ně spjat. Osvobození Rudou
armádou 1945, okupace voj-
sky Varšavské smlouvy 1968
i jejich odsun o 23 let pozdě-
ji, všechny tyto dramatické
okamžiky československé
historie symbolizuje právě so-
větský tank. Jde o události, na
které nesmíme zapomínat,
ale jak občasné průzkumy
ukazují, mladší generace
o nich často nemají ponětí.
Růžový tank na náměstí za-
ujme určitě víc než učebnice.
Nemá tedy jeho současná po-
doba větší přínos, než kdyby
stál už desítky let zapomenut
někde v armádnímmuzeu?

Patrik Tuza (ředitel archi-
tektonické kanceláře
A Plus)
Je bezva. Vadí mi snad jen

to, že míří na Jošta. A toho
mynedáme! Zelený tank a rů-
žový tank je velký rozdíl. Za-
tímco Rusové říkají „zneva-
žujete symbol osvobození
z pětačtyřicátého“, tak já
říkám, že si více vážím toho,
jak nás v 90. letech jeho růžo-
vá barva osvobodila podru-
hé. Děkujeme, růžový tanku.

Poutá na výstavu o devadesátých letech Kmeny 90. MAFRA

Oprchal. Jen
dva problémy

Kurátor vs ambasáda

A co na aktuální dění kolem
růžového tanku říkají dvě
strany, které mají k tomuto
tématu nejblíže?

● Vladimir 518 (autor a kurá-
tor výstavy Kmeny 90)
Je dobře, že přítomnost tan-
ku v Brně vyvolává reakce.
I natření tanku narůžovo
byla reakce na něco. Šlo
o znevážení okupace v roce
1968, tedy určitě ne o ne-
úctu k padlým vojákům.

● Ruské velvyslanectví (ofici-
ální vyjádření pro média)
Chtěli bychom připome-
nout, že památník sovět-
ským tankistům byl instalo-
ván v pražské čtvrti Smíchov
v roce 1945, tedy dlouho
před událostmi roku 1968.
Překvapují nás pokusy pošpi-
nit památku těch, kdo při-
nesli mír do Evropy, zachrá-
nili četné národy před fyzic-
kou likvidací nelidskou nacis-
tickou vojenskou mašinerií
a zastavili hrůzy holocaustu.

Martin Landa (starosta MČ
Brno-střed)
Oceňuji nápad Moravské

galerie. Myslím, že právě po-
dobné reakce dělají z umění
věc živou. Takovou, která
v nás probouzí emoce, nutí
klást si otázky a diskutovat
o všem, co v nás tento kon-
krétní a výrazný symbol vzbu-
zuje i po letech. Dobu, kdy
nás umění nechávalo chlad-
nými, si stále pamatuji. Ne-
rad bych si to prožil znovu.

Press. Mluví se
více o historii

Sedláček. Širší
debatu vítám

Vokřál. Zaujme
víc než učebnice

Tuza. Přinesl už
dvakrát svobodu

Od května stojí před Červe-
ným kostelem růžový tank
výtvarníka Davida Černého.
Nepřehlédnutelný exponát
výstavy Kmeny 90 poutá po-
zornost a budí emoce. Aktivis-
té už jej překrývali plachtou,
členové brněnského vojen-
ského klubu jej přetírali naze-
leno a mladík, který si chtěl

pořídit originální selfie, si při
pádu rozbil hlavu. DeníkMet-
ro se proto zeptal osobností:

Jaký je váš názor na umís-
tění růžového tanku před
kostel Jana Amose Komen-
ského a co říkáte na dosa-
vadní dění kolem tohoto
exponátu? BAB

Landa. Dělá
umění živé

Růžový tank budí emoce. Co si
o něm myslí osobnosti z Brna?

Podnikům přetéka-
jí koše účtenkami,
které od nich nikdo
nechce.



DÁRKY
Kolagen (6 balení),
osobní váha a kniha
hRAWě zdRAWě

GUSTUS
BURGET
5 999 Kč
10 999 Kč

VITAL
BLEND
4 444 Kč
6 999 Kč

SLEVA
46 %

SLEVA
37 %

RUBIO
999 Kč
1 599 Kč

MARTA
99 Kč
499 Kč

NOVÁ
ZNAČKOVÁ
PRODEJNA
ETA
OC Brno Olympia
Otevřeno od 15. 6. 2017

Nabídka platná od 15. 6. do 30. 6. 2017 nebo do vyprodání zásob.

SLEVA
38 %

SUPER
CENA



Díky spojení PROPET
- INTERCANIS - INTER-
FELIS - Inter Rabbit
Jumping je červnová
akce v areálu brněnské-
ho výstaviště největším
setkáním chovatelů zá-
jmových zvířat v ČR!
Výstaviště Brno letos
přivítá návštěvníky PRO-
PETu o víkendu 24. a 25.
června.

Tradičně budou souběž-
ně probíhat: Mezinárodní
výstava psů všech ple-
men INTERCANIS a Me-
zinárodní výstava koček
INTERFELIS. Chybět ne-
bude ani přehlídka drob-
ných hlodavců, jako jsou
ušlechtilí potkani nebo
zakrslí králíci. Na návštěv-
níky čeká také bohatý do-
provodný program a zají-
mavé odborné přednášky,
na kterých se představí
známé osobnosti z oblastí
kynologie a felinologie.

Jaroslav Opat vám po-
radí, jak správně a lépe ko-
munikovat s Vaším psem,
Rudolf Desenský se před-
staví v přednášce „Pes
není kočka“ a paní Jana
Stěničková vám zase uká-
že, jak chovat kočky.
Součástí výstavy chova-

telských potřeb PROPET

bude i Inter Rabbit Jum-
ping - 2. ročník meziná-
rodního závodu v Králi-
čím hopu, na kterém se
sejdou ti nejlepší závodníci
s králíky z celé Evropy. Ná-
vštěvníkům se představí
i další disciplína výcviku
psů tzv. OBEDIENCE –
soutěž poslušnosti a ovla-
datelnosti psů. Na rozdíl
od Agility se závodů Obe-
dience mohou účastnit
všechna psí plemena.
V rámci PROPETU také
proběhne již 6. ročník Vý-
stavy ušlechtilých pot-
kanů. V sobotu se koná
výstava potkanů mazlíč-
ků a v neděli pak oficiální
výstava, kdy potkani musí
mít oficiální průkaz půvo-
du a jejich majitelé musí
být členy Specializované
organizace chovatelů pot-

kanů nebo Českého klubu
potkanů.
Výstava chovatelských

potřeb PROPET je největ-
ší specializovanou kon-
traktační a prodejní vý-
stavou v České republice
s dvouletou periodicitou.
A pro návštěvníky máme
ještě něco navíc. V sobotu
24. června bude v areálu
výstaviště souběžně s vý-
stavou PROPET probíhat

víkendový kulturní program
města Brna „Zábava pod
hradbami“ zakončený oh-
ňostrojem a v neděli 25.
června uvidí návštěvníci
spanilou jízdu a následný
start do závodu „kostitřasů“
- Brněnská míle velocipedů
- závod historických kol.
Více informací o vysta-

vovatelích a doprovodném
programu naleznete na:
www.propet.cz.

INZERCE

PROPET 2017 se blíží!

24.– 25.6.2017 V¯STAVI·Tù BRNO

16. V¯STAVA
CHOVATELSK¯CH
POT¤EB

INTERCANIS 24. – 25. 6.
Mezinárodní v˘stava psÛ

INTERFELIS 24. – 25. 6.
Mezinárodní v˘stava koãek

www.propet.cz

SoubûÏné
akce:

• Prodej potfieb pro domácí mazlíãky
• Inter Rabbit Jumping – Králiãí hop
• Pfiehlídka u‰lechtil˘ch potkanÛ
• Obedience - soutûÏ poslu‰nosti a ovladatelnosti psÛ
• Pfiedná‰ky o v˘chovû psÛ a koãek
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Odbojáře, kteří se
po 2. světové válce
nevrátili domů,
připomíná dvanáct
stolpersteinů.

V Brně dvanáct kamenů, tak-
zvaných stolpersteinů, připo-
míná oběti největší tragédie
lidstva v novodobých ději-
nách. Letos se na pokládání
podílely například Sokol
Brno I či městská část
Brno-střed. Sokol letos poklá-
dal kameny za padlé odbojá-
ře. „Ať už to byli členové do-
mácí Obrany národa, nebo
členové zahraničního odbo-
je,“ řekl místostarosta Sokola
Brno I Michal Doležel.

Jsou mezi nimi například
Richard Körner, který zemřel
v Osvětimi a je po němpojme-
nována ulice v Zábrdovicích.
Ulice je pojmenována i po Jo-

sefu Skryjovi či Františku Ge-
islerovi. Další jsou například
Oskar a Marta Löfflerovi.
Myšlenku pokládání kame-

nů inicioval německý umělec
Gunter Demnig, v mnoha ze-
mích je jich rozmístěných
téměř 60 tisíc. Kámen připo-
míná zmizelého, je na něm
vyryto jméno a základní živo-
topisné údaje. Vsazené jsou
do dlažby. V Brně už jich je

několik set a s jejich rozmis-
ťováním začala Židovská
obec Brno.

Brněnští sokolové začali po-
kládat kameny zamrtvé členy
jednoty před čtyřmi lety a kaž-
dý rok se snaží umístit ale-
spoň čtyři. „Sokol Brno I má
46 obětí. Až budou mít kame-
ny všichni, budeme připomí-
nat oběti dalších brněnských
jednot, celkem je jich přes

sto,“ řekl Doležel. Sokolové se
snaží každý rok vybírat oběti
tematicky. „První rok to byli
Židé, pak představitelé města,
pak představitelé armády, le-
tos odbojáři,“ vysvětlil Dole-
žel. Přestože jsou kameny zmi-
zelých stále někomu na očích,
vandalismus se jim vyhýbá.
Jsou personalizovanou připo-
mínkou milionů obětí nacis-
tického řádění a teroru. ČTK

inzerce

Pokládání kamenů v centru města 2x ČTK

Bývalý ředitel Městské poli-
cie Brno Jaroslav Přikryl je na
svobodě. Pustil ho soud
v Břeclavi, ve vězení za zahla-
zování pokut si odseděl třeti-
nu trestu. Byl odsouzen na
1,5 roku. Přikryl od začátku
vinu popíral a trest se snažil
zvrátit. Opakovaně žádal o od-
klad výkonu trestu ze zdra-
votních důvodů. Do věznice
nastoupil loni koncem října.
Radiožurnálu potvrdila roz-
hodnutí o propuštění pracov-
nice soudu Lenka Konečná,
která ale neuvedla bližší zdů-
vodnění soudu. Okresní stát-
ní zástupce Jiří Zemek Radio-
žurnálu řekl, že nebyl důvod
Přikrylovu žádost zamítnout.
Přišla po vykonání třetiny
trestu, což zákon umožňuje.
Přikryl se prý ve vězení cho-
val vzorně a i u soudu opako-
val, že činu lituje. Nyní se ne-
smí ve zkušební době 2,5
roku dopustit žádného trest-
ného činu. Přikryl dostal
trest za to, že dvaceti zná-
mým zahladil dopravní pře-
stupky tak, aby za ně neplati-
li pokuty. Vše se řešilo do-
mluvou. ČTK

Kameny připomínají
zmizelé oběti války

Přikryl. Bývalý
exšéf strážníků
je na svobodě
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Tradiční rozhovor nás tento-
krát zavede do Líšně. Na otáz-
ky nám odpovídal tamní sta-
rosta Břetislav Štefan.

Jaké projekty jsou v Líšní
nejzásadnější pro aktuální
volební období a jak to
momentálně vypadá s je-
jich realizací?
Důležitá je podpora škol-

ství, veřejných prostor a zele-
ně. Podařilo se námmoderni-
zovat a opravit už devět z je-
denácti školek, postupně
opravujeme také základní
školy, od letoška budou
všechny bezbariérové. Letos
zásadním způsobem obnoví-
me podobu parku Trnkova
a zahájíme finální úpravy
Centrálního parku Rokle. Ze-
leň v sídlišti nejen ozdraví-
me, ale vysadíme další více
než tisícovku stromů. Z drob-
ných projektů je třeba dokon-
čit úpravu Broďáku. Postup-
ně navyšujeme částky na peč-
livější údržbu zeleně a veřej-
ných prostranství – prioritní
lokality jsou náměstí Karla
IV., přestupní uzel Novolíšeň-
ská, nejlidnatější ulice v Líšni
Josefy Faimonové, konečná
autobusu a podzemní zastáv-
ka tramvaje Jírova, dále ob-
chodní centra Jasmín a Hava-
na. V bytové oblasti se nám
daří průběžně opravovat
a modernizovat bytový fond
a přidělovat byty především
rodinám s dětmi na základě
transparentního pořadníku.
Nic z toho by nebylo, kdyby
nepanovala dlouhodobá sho-
da mezi zastupiteli, že jsou
oblasti, které zasluhují naši
pozornost. Právě kontinuita
působí velmi blahodárně na
rozvoj Líšně a umožňuje ro-
zumné a poctivé projednává-
ní a plánování dlouhodobých
cílů a investic, které je nutné
začleňovat a podporovat i ně-
kolik let, nezřídka i voleb-
ních období, které přesahují.

Brno se v poslední době
potýká s nedostatkem
bytů. Jak je to s dostupnos-
tí bydlení v Líšni?
Do roku 2010 se přidělova-

lo ročně přibližně pět bytů
z líšeňského bytového fondu.
Po volbách v roce 2010 jsme
zavedli jasná pravidla a reali-
zovali několik jednoduchých
opatření a nyní přidělujeme
přes třicet bytů ročně. Netrá-
pí nás ani tak nedostatek
bytů, jako spíš chybějící bez-
bariérovost, která by ulehčila
bydlení seniorům a osobám
se sníženou pohyblivostí.
Městu jsme již navrhli něko-
lik strategií, k jejich realizaci

ale prozatím nedošlo. Výstav-
ba je pro Líšeň komplikova-
ným problémem a prozatím
neexistuje developerský pro-
jekt, který by získal podporu
líšeňských obyvatel a tím
i radnice. Spíše voláme po
přísnější regulaci a pravi-
dlech. Bohužel v této oblasti
nemáme dostatečné nástroje
regulace a současná politika
města Brna, konkrétně ná-
městka Martina Andera, situ-
aci znepřehledňuje a hrozí
katastrofou v podobě neexis-
tence územního plánu. Vý-
stavba je bohužel především
v rukou státní správy,
a přestože developeři naši
podporu nemají, chybí nám
dostatečné právní nástroje
jak jí zamezit. Tím často do-
chází k frustraci občanů, ale
zákony bohužel na obcích ne-
děláme.

Jaká je v posledních letech
dostupnost školek ve vaší
městské části?
Tříleté děti jsou umisťová-

ny všechny v souladu se škol-
ským zákonem. Loni jsme při-
jali téměř padesát dvoule-
tých dětí, letos ještě více. Je

to výsledek práce v letech
2011 až 2014, kdy jsme ote-
vřeli sedmnových tříd a záro-
veň nám úpravy hygienické-
ho zázemí ve školkách umož-
nily navýšit počty ve stávají-
cích třídách, čímž jsme celko-
vou kapacitu míst navýšili
o téměř tři sta dětí. Ve spolu-
práci s Rodinným centrem
Pastelka došlo také k otevře-
ní další třídy s kapacitou 17
dětí. Již třetím rokem tak ne-
máme větší komplikace smís-
ty. Podporujeme i tři lesní
školky fungující v Líšni, bohu-
žel si můžeme dovolit podpo-
ru pouze symbolickou, ale
jsme velmi rádi, že zde půso-
bí a legislativní boj kolem
fungování těchto školek do-
padl v jejich prospěch. Za tře-
šinku na dortu považuji, že le-
tos od září spustí RC Pastelka
jesle.

Do Líšně byměla být obno-
vena tramvajová linka 10,
což však vyvolalo rozporu-
plné reakce. Proč?
O obnově trati se hovořilo

dlouhodobě. Její znovuzroze-
ní však nebylo výsledkem de-
baty, ale dotační příležitosti.

Mnohým jistě pomůže, někte-
rým její blízkost objektivně
uškodí. Do budoucna přináší
pro Líšeň mnoho otázek. Její
přínos nelze z mého pohledu
hodnotit, aniž bych neupo-
zornil, že s sebou přináší i bu-
doucí výstavbu nad Zetorem
– a to rozhodně není malé
území.

Jak se k těmto plánům sta-
víte vy a potažmo vedení
Líšně?
Zastupitelstvo Líšně vyjád-

řilo určité obavy především
nad dopravním řešením kří-
žení ulice Drčkova a hlukové
zátěže lokality. Brno, respek-
tive brněnský dopravní pod-
nik, se s tím nějak popraly…
Já jsem opatrný člověk a bo-
hužel cítím, že napojení stá-
vající zástavby je okrajová zá-
ležitost. Tramvaj je hlavně
přínosempro Brno a jeho roz-
voj. Bohužel mé dosavadní
zkušenosti jsou takové, že se
nás Líšňáků moc neptají.
Mám obavy ze zastavění úze-
mí nad Zetorem – prostě to Lí-
šeň, respektive líšeňští zastu-
pitelé nebudoumít pod kont-
rolou a rozhodovat se bude
na magistrátu. Co mě však
překvapilo a potěšilo, je jed-
nání pana náměstka Richar-
daMrázka. Do Líšně opakova-
ně jezdil, nevyhýbal se disku-
sím a veřejným vystoupe-
ním. Je to konstruktivní člo-
věk připravený otevřeně há-
jit své názory.

Jaká jsou vaše oblíbená
místa v Líšni?
Rád se procházím zástav-

bou Líšně a jako historik oce-
ňuji nejen její přírodní krásy,
ale především historické hod-
noty. Vážím si toho, že v dneš-
ní uspěchané době si měst-
ská část dokázala zachovat
své zvyky a tradice. Mezi nej-
oblíbenější místa patří Koste-
líček, který se nám podařilo
elektrifikovat a přispěli jsme
k jeho opravám. Regulační
plán byměl navíc ochránit je-
dinečnost této státem chráně-
né památky. Dalším místem
je zelené srdce uprostřed síd-
liště – Centrální park Rokle,
který dává nový rozměr byd-
lení v hustě obydleném a za-
stavěném území. Je místem
oddechu a relaxace pro celé
rodiny. Nicméně Líšeň má
mnoho krásných míst s lid-
skými příběhy i své jedineč-
ná tajemství, které stojí za to
obdivovat.

Mig 21
Sezona letních festivalů
začíná. Brněnský hrad
Veveří se 11. a 12. srpna
stane jednou ze zastávek
putovního festivalu Mo-
ravské hrady. Vystoupí
tu nejznámější kapely
a interpreti české pop
music. Hlavní hvězdou
budou Mig 21 se show-
manem Jirkou Macháč-
kem v čele. MAFRA

Břetislav Štefan ARCHIV

Jazyková škola
VIKA

Masarykova 31 • 602 00 Brno
☎ 542 221 578, 603 776 978
agentura@vika.cz • www.vika.cz

Výuka přímo v centru města

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

v Praze *Brně *Ostravě
* Olomouci * Zlíně *Plzni
Přijímáme výtvarná díla a starožitnosti

do aukce červen 2017
obrazy od autorů: kaván,
kalvoda, Panuška, ullman,

kuba, uprka, Jambor,
Blažíček, Slavíček, Macoun,
Lada, Zrzavý, číla, Procházka,
radimský, Lolek, dvořák,

Hudeček, Holub, Benka, Hála,
Špála, nejedlý, Frolka, Lhoták,

Hlinomaz aj.
Šperky, mince, porcelán,
staré sklo, perské koberce,

betlémy aj.

Příjem předmětů, výkup hotově
a bezplatné ocenění znalcem probíhá

do 8. 6. 2017,
10 - 12 a 13 - 18 hod.

aukční síň Galerie národní 25 s. r. o.
▲ národní 25, Praha 1
▲ Smetanovo nám. 1, ostrava
▲ Trnitá 3, Brno

www.galerie-narodni.cz

Znalec na tel.: 737 571 660

Starosta Líšně: Obava
z výstavby nad Zetorem

Hobby - poptávka

inzerce

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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V Indonésii na ost-
rově Nusa Penida
vzniklo díky brněn-
ské zoo rehabilitač-
ní centrum pro
mořské želvy. Je
určené pro zraně-
né želvy nebo pro
želvy zabavené
pašerákům.

Zvířata budou po ošetření vy-
pouštěna zpět na svobodu.
Uvedla to mluvčí zoo v Brně
Gabriela Tomíčková. Brněn-
ská zoo na projektu spolupra-
covala s indonéskou nadací.
Projekt Kura Kura – želvy
v ohrožení se zrodil zmyšlen-
ky kampaně Evropské asocia-
ce zoologických zahrad
a akvárií, která se zabývala zá-
chranou ohrožených želv.
Ředitel zoo Martin Hovor-

ka uvedl, že kampaň byla pří-
kladem iniciativy evrop-
ských zoo napomoci odvrátit
želví apokalypsu. Projekt za-
čal vznikat v roce 2004 ve spo-
lupráci s manželi Jeglíkový-
mi, kteří v Indonésii k tomu-
to účelu založili neziskovou
nadaci. O pět let později se po-
dařilo otevřít vzdělávací cent-
rum, které informuje místní
obyvatele o ochraně moř-
ských želv. Druhou etapou
projektu bylo rehabilitační

centrum, povolení na jeho
provoz brněnská zoo získala
v roce 2014. Slavnostně ote-
vřeno bylo centrum letos 9.
května. „V centru budou zaba-
vené nebo zraněné želvy ošet-
řeny a očipovány a následně
je pracovníci vypustí na svo-
bodu,“ uvedla Tomíčková.
Mořských želv je sedm dru-

hů, některé z nich jsou vede-
né jako kriticky ohrožené,
ostatní jako ohrožené vyhy-

nutím. Největší z těchto želv
jsou karety obrovské, jež do-
růstají do 200 kilogramů
a žijí přes sto let. Situace
ohledně želví populace je
podle odborníků alarmující.
Želvy jsou v Indonésii zpest-

řením lidského jídelníčku,
na Bali je mořská želva i vy-
hledávaným objektem pro
hinduistické ceremonie. Za
účelem konzumace jsou žel-
vy pašovány i do ostatních

asijských zemí. Problémem
je také znečištění moří. Plas-
tové odpadky, které končí
v moři, si želvy často pletou
se svou přirozenou potravou,
medúzami.
Pozření plastů pro ně zna-

mená smrt. Lidé mají často
na svědomí i ničení přiroze-
ných želvích kladišť, ať už při
výstavbě hotelů u pláží, nebo
kvůli následnému turistické-
mu ruchu. ČTK

Ředitel zoologické zahrady Martin Hovorka MAFRA

Lidé mohou po dvou letech
opět hlasovat v anketě o br-
něnský strom roku, tento-
krát se zaměřením na malé
parky. Hlas jednomu z osmi
stromů, které jsou ve finále,
mohou dát do 4. června. An-
keta má za cíl vnést do myslí
obyvatel povědomí o tom, že
Brno není jenměstembudov,
ale že poskytuje i množství
zeleně a mnohdy nabízí po-
hled na krásné a výjimečné
stromy. „Letos jsme se roz-
hodli zaměřit především na
menší parčíky v Brně. Ty vět-
ší mají pozornosti dost. Koli-
krát lidé ani nevědí, že ve
svém okolí nějaký menší
park mají, a když už, tak ho
nenavštěvují, a právě na to
chceme upozornit,“ uvedla
Radka Matějíčková z Ekolo-
gického institutu Veronica,
který anketu pořádá.
Strom do ankety mohli

lidé nominovat do 11. květ-
na. Jednomu z osmi finalistů
mohou dát hlas prostřednic-
tvím sociální sítě Facebook
nebo na webové stránce eko-
logického institutu do 4. červ-
na. Vítězný strom pořadatelé
vyhlásí 17. června.

Příspěvková organizace Ve-
řejná zeleň města Brna mu
následně zajistí odborné ošet-
ření. Lidé mohou nejkrásněj-
ší stromy v Brně vybírat od
roku 2000. Ankety se konaly
každoročně kromě let 2004
a 2016, kdy je pořadatelé z ka-
pacitních důvodů neuskuteč-
nili. V roce 2015 v hlasování
zvítězil dub ve Foerstrově uli-
ci, který byl vysazen k 70. vý-
ročí příchodu salesiánů do
Brna. ČTK

Zoologická zahrada
pomáhá želvám v nouzi

TECHNOLOGY TO ENJOY

PRAVOU RADOST Z JÍZDY VE VAŠEM VOZE SEAT POZNÁTE POUZE TEHDY, POKUD FUNGUJE VŠE TAK, JAK MÁ.
Jedině pak se můžete za volantem uvolnit a oddat se požitku z řízení svého vozu. Chceme se postarat, aby vám tyto příjemné pocity vydržely co nejdéle, a proto
jsme pro vás připravili nabídku technické kontroly a měření emisí zdarma. Přivezte svůj SEAT do autorizovaného servisu a o váš vůz se postarají vyškolení
technici. Prověří stav vašeho vozu a vše potřebné opraví. Jako bonus získáte provedení technické kontroly v nezávislé STK a měření emisí zdarma.

TECHNICKOU KONTROLU A MĚŘENÍ
EMISÍ DOSTANETE OD NÁS ZDARMA!

SVĚŘTE SVŮJ VŮZ
PROFESIONÁLŮM

SEAT SERVICE SEAT.CZ #chciSEATNAJDETE NÁS NA:

inzerce

Strom roku.
Hlasujte pro
svého favorita
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Brněnský motocy-
klový závodník On-
dřej Ježek letos po-
prvé startuje v dru-
hém nejprestižněj-
ším šampionátu –
mistrovství světa
Superbike (WSBK).

V posledním závodu v brit-
ském Doningtonu zopakoval
svůj nejlepší výsledek sezo-
ny, když dojel na 13. místě.
Hned poté jsme se ho zeptali
nejen na to, jak je s dosavad-
ním průběhem šampionátu
spokojený.

Je pro vás účast v mistrov-
ství světa Superbike splně-
ným snem?
Je to tak. Už od roku 2014

jsem se o to snažil v týmu Bar-
ni. Byla to skvělá, ale zároveň
smolná sezona, takže do Su-
perbiků šel nakonec můj tý-
mový kolega Leandro Merca-
do. Poté semi to opět nepoda-
řilo a v rámci změny jsemzvo-
lil Supersporty. Až konečně
na konci loňského roku jsem
si plácl s panem Grillinim
a jsem tam.

Co všechno se musí sejít,
aby se jezdec dostal mezi
těch přibližně dvacet vyvo-
lených?
Pro letošní sezonu to bylo

opravdu těžké. Promotér šam-
pionátu Dorna očesal třídu
Superbike o slabé týmy a jezd-
ce, takže zbylo jen 21 míst. Je
důležité, že mám za sebou
dobré roky 2014 a 2015, kdy
jsem jezdil na špici třídy Su-
perstock, protože tomi zásad-
ně pomohlo vstoupit mezi
elitní superbikery. Jsem rád,
že jsem se sešel v jedné třídě

nejen s hvězdami světové sil-
nice, ale i například s Loren-
zem Savadorim, Leandrem
Mercadem nebo Rafaelem De
Rosou, s nimiž jsem bojoval
o nejvyšší příčky ve zmiňova-
ných dvou letech.

Jak jste spokojený s dosa-
vadním průběhem
sezony?
Na jednu stranu jsem vel-

mi rád, že mi tým Grillini dal
tuto možnost. Na stranu dru-
hou s dosavadním průběhem
sezony spokojen být ne-
můžu. Našemotorka bohužel
na ostatní týmy nestačí a to
mě hodně mrzí. Většinou je
mi tak v závodech soupeřem
především týmový kolega
Ayrton Badovini. Někdy je
lepší on, jindy já. V průběžné
tabulce máme teď stejný po-
čet bodů, tak snad semi poda-
ří jej v konečném hodnocení
přeskočit. Před sezonou jsme
neměli žádnou přípravu a bě-
hem závodů jsme se na něja-
ké optimální nastavení dosta-
li až teď, téměř v polovině se-
zony. Navíc nás velmi limitu-
je úroveň naší techniky, tak-
že pokud nedojde k výměně
materiálu, nemůžeme zatím
čekat nějaký výrazný posun
dopředu.

Fanoušci často spekulují,
zda je lepší bojovat o pár
bodíků v nejsilnější třídě,
nebo jezdit o stupně vítě-
zů o třídu až dvě níž. Vy
jste zažil oboje. Co je tedy
lepší?
Samozřejmě bylo skvělé bo-

jovat ve třídě Superstock
1000 o vítězství. Na druhou
stranu, už těch let tam bylo
dost a setrvání v této katego-
rii by mě nikam neposunulo.
I proto jsem rád, že jsem se
konečně posunul výše a mám
před sebou nové výzvy. I na-
příklad Danilo Petrucci jezdil

v MotoGP několik let bezna-
dějně vzadu a nakonec se do-
pracoval až na pódium.

Kolik času v roce strávíte
na cestách?
Každý závod mi zabere

v průměru týden. Což je v le-
tošním roce třináct týdnů. Do
toho nějaké aklimatizační po-
byty, soustředění, testování.
Takže dohromady strávím na
cestách více než třetinu roku.
To ještě docela jde. Jsem spíše
domácí typ člověka.

Letos vás čeká premiéra
na kultovní americké trati
Laguna Seca. Jak se na ni
těšíte a připravujete?
Na Playstationu jsem tuto

trať ani netrénoval. Budu se
muset spokojit se záběry on-
board nebo záznamy závodů.
Je to legendární trať a svézt se
tam byl vždycky můj sen. Do
USA pojedu už o týden dříve
a v rámci aklimatizace plánu-
ji ještě trochu procestovat Ka-
lifornii.

Mistrovství světa Superbi-
ke nedávno přišlo o jednu
ze svých největších osob-
ností. Mistr světa MotoGP

z roku 2006 Nicky Hayden,
který tragicky zahynul při
tréninku na kole, byl letos
i vaším soupeřem. Měl
jste příležitost poznat ho
trochu blíž?
Ztráta Nickyho Haydena je

bolestivá nejen pro superbi-
ky, ale pro celý motocyklový
svět. Měl jsem s nímmožnost
prohodit pár slov až letos, co
jsem se stal jeho soupeřem,
a byl to opravdu fajn kluk.
Pro mě osobně to byla největ-
ší hvězda letošního ročníku
WSBK. Byl jsem hrdý, že proti
němu můžu závodit. Z toho,
co se stalo, jsem pořád hodně
špatný. Myslím, že se v pad-
docku nenajde člověk, který
by Nickyho neměl rád.

Kolo patří mezi jezdci
k velmi oblíbeným trénin-
kovým doplňkům. Proč
tomu tak je a kolik toho
na kole najezdíte vy?
Kolo je nejvíc (usmívá se).

Je to skvělý trénink a zároveň
psychický oddech. Osobně se
snažím na kole jezdit, jak jen
to jde. Trénuji na horském
i silničním. Ročně najedu čty-
ři až pět tisíc kilometrů. Jsem
velmi smutný z toho, co se

v poslední době na silnicích
děje. Vždyť jen za poslední
půlrok takhle při tréninku
na silnici zemřel exvítěz Gira
Michele Scarponi, ve stejný
den jako Nicky Hayden ze-
mřela ve stejné nemocnici po
srážce s náklaďákem výborná
německá triatlonistka Julia
Viellehnerová a auto letos při
tréninku srazilo i vítěze Tour
de France Chrise Frooma.
V tom posledním případě to
naštěstí odneslo jen kolo.

S přelomem jara a léta už
se pomalu roztáčí přestu-
pový kolotoč. Tušíte, kte-
rým směrem se bude vaše
kariéra ubírat?
Pomalu bychom to měli

s mým manažerem roztočit.
Budu se snažit zůstat ve
WSBK, ale ne za každou
cenu. Uvidíme, jak se to vše
ještě vyvine. Doufám, že se
mi to podaří podpořit nějaký-
mi dobrými výsledky ve dru-
hé polovině sezony. Ale jak
jsem již říkal na začátku,
není to lehké.

Závodník Ondřej Ježek RADEK BABIČKA

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Závodník Ondřej Ježek:
Limituje nás úroveň techniky

Kladení podlahovin z PVC, korku,
protiskluzných - ALTRO a ekologických

- Marmoleum, koberců, plovoucí podlah.
Renovaci dřevěných podlah-parkety, palubky,
schodových stupňů, vč. dodávky materiálů

Písemné objednávky na adresu: ZETOMA, spol. s r.o.,
Vychodilova 10, 616 00 Brno

Informace - kancelář, Svitavská 35, 614 00 Brno
Telefon/fax: 545 211 767

Podlahářské práce
nabízí

inzerce
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Nové album Na
počátku byl spam
pokřtí skupina až
na podzim.

Třicet let na scéně se musí
oslavit, proto kapela přišla
s novou deskou. Ta má podle
kapely ostřejší zvuk, posunu-
tý směrem k elektro-metalu.
Texty jsou znovu v češtině,

která u Insanie postupně zce-
la převládla nad angličtinou.
Novinkové CD už je v prode-
ji, křty však kapela chystá až
na 6. října v Praze a 11. listo-
padu v domovském Brně.
Materiál pro novou desku

vznikal asi dva roky. „Po tex-
tové stránce se tu nachází po-
měrně hodně příběhů. Všech-
ny spojuje téma zrady, která
se táhne celým albem jako kr-
vavě rudá stopa. Inspirační
zdroje i výraz se maličko po-
sunují průběžně, poslouchá-
me novou a novou muziku,
která nás průběžně inspiruje
a ovlivňuje. Hlavně je ale pro
nás důležité nestát dlouho na
jednom místě,“ uvedl front-
man kapely Petr „Poly“ Pálen-
ský.
Insania vznikla v Brně

v roce 1987. Záhy jí Státní bez-
pečnost překazila další čin-
nost kvůli podezření ze sata-
nismu a chuligánství. Muzi-
kanti ale pokračovali pod

změněným názvem Skim-
med. Pod touto hlavičkou vy-
šla v roce 1990 také deska
New Insanity, jedna z prv-
ních nezávislých nahrávek
v tehdejším Československu.
Insania se později vrátila

ke svému původním názvu,
koncertovala i v USA, za svá
CD získala řadu ocenění. Po-
slední nahrávku Zapal dům
poraž strom... ověnčily dvě
žánrové ceny Anděl v katego-
riích hard & heavy a punk &
hard core. „Nejtěžších obdo-
bí bylo několik, to nejhorší
jsme asi prožili za totality,
kdy jsme nemohli hrát. Nej-
šťastnější období bylo asi tur-
né k minulému albu Zapal
dům poraž strom..., kdy se
kluby naplnily novým úžas-

nýmpublikem a téměř všech-
ny ty koncerty byly nezapo-
menutelné,“ uvedl Pálenský.
Nadcházející léto bude pro

Insanii koncertně skromněj-
ší, objeví se například na festi-
valech Rock for People a Bru-
tal Assault. „Koncertně se sou-
středíme hlavně na podzim.
To temno v klubech nám pře-
ce jen vyhovuje víc nežmons-
tr akce a máme z něj větší po-
žitek,“ konstatoval zpěvák
a kytarista Insanie.

Žádné speciální oslavy
k 30. výročí existence skupi-
na nepřipravuje. „Ale máme
rozjetý jeden zatím tajný pro-
jekt, který by námměl udělat
radost, pokud vše vyjde. Příš-
tí rok bychom vše rádi ohlási-
li,“ dodal Pálenský. ČTK

Kapela Insania po svém založení v roce 1987 Aktuální sestava skupiny k desce Na počátku byl spam

Takhle vypadá obal nejnovějšího CD. 3x INSANIA.CZ

FITNESS PLÁN
UDRŽUJTE SVŮJ VŮZ V KONDICI

SEAT SERVICE SEAT.CZ #chciSEATNAJDETE NÁS NA:

NAŠE PRÁCE JE VAŠE RADOST.
Navštivte autorizovaný servis SEAT a získejte Fitness plán – knížku plnou slevových poukazů a dopřejte svému vozu profesionální péči za výhodné ceny.
Nabídka obsahuje slevy na Originální příslušenství SEAT®, Originální díly SEAT®, Economy díly a servisní úkony. Ušetříte až 20% a svůj vůz udržíte v kondici.

TECHNOLOGY TO ENJOY

inzerce

Kapela Insania je 30 let
na scéně, vydala novinku
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Nová abonentní řada
v sále brněnského Stadionu,
pianista Igor Ardašev, orig-
inální dramaturgie s ne-
otřelými kombinacemi skla-
deb. To je 62. sezona Fil-
harmonie Brno. Její zahajo-
vací koncert se uskuteční
na netradičním místě – v kat-
edrále na Petrově. Ve středu
27. září tam zazní monumen-
tální Berliozovo oratorium
Dětství Ježíšovo. Kromě toho
se posluchači mohou těšit
na slavná symfonická díla An-
tonína Dvořáka, Petra Iljiče
Čajkovského, Jeana Sibelia,
Franze Schuberta, Roberta
Schumanna nebo Felixe Men-
delssohna Bartholdyho.

Stejně jako v minulé sezoně
nabízí filharmonie klasickou
řadu abonentní v Besedním
domě i moderně-klasickou
řadu čtyř programů. „Uzavření
Janáčkova divadla nás donuti-
lo vytvořit novou abonentní
řadu v sále Stadionu, kde jsme
připravili atraktivní kombi-
naci pěti programů. Všechny
budou začínat v sedm hodin
večer,“ informovala ředitelka
Filharmonie Brno Marie

Kučerová. Do sálu Stadionu se
přesune i tradiční Novoroční
koncert, letos ve dvou časech
– ve čtyři odpoledne a osm ho-
din večer zazní pod taktovou
Caspara Richtera program
s názvem Pozdrav z Vídně
do světa, který přinese popu-
lární valčíky, polky a jiné zná-
mé melodie.

Role sólisty sezony se le-
tos ujme brněnský rodák
Igor Ardašev. „Tento hvězdný
český pianista slaví letos své
významné životní jubileum
a jako sólista sezóny Filhar-
monie Brno se tedy přímo
nabízí. Představí se ve třech
koncertních programech
– zcela klasicky s Beethove-
novým Druhým klavírním
koncertem, moderně s Ko-
morním koncertem pro
housle a klavír Albana Ber-
ga, a také na svém recitálu
z děl Janáčka, Schuberta,
Dvořáka a Čajkovského,“ řekl
Kučerová. Vyzdvihla také
jedinečný komorní koncert
hvězdného dua – Julie Fisch-
erové a Julianny Avdějevové,
který označila za koncert se-
zony.

Ardašev koncertuje s br-
něnskou filharmonií od svých
jedenácti let, jejím titulárním
sólistou se stal poprvé ve svých
dvaceti letech. Sezonu 1987/88
tehdy zahájil brněnskou
premiérou Brittenova Mla-
dého Apolla. Jeho jméno se
se ve výčtu sólistů udrželo
dalších neuvěřitelných sedm
sezon. To, že se po dvaceti
letech vrací jako rezidenční
sólista není takzvané ocenění
zásluh, ale důsledek poznání,
že máme v Brně pianistickou
osobnost světového formátu,
z jejich životních zkušeností
může filharmonie těžit.
„Těším se na všechny tři
úkoly, které mě v nadcháze-
jící sezoně čekají. Upozornil
bych na Bergův koncert, který
je velmi náročný pro inter-
prety, a nutno říci, že i pro
posluchače. V Brně se ještě
nikdy nehrál. Je to hudba vel-
mi výrazná, zajímavá a krás-
ná,“ konstatoval Ardašev.

Dramaturg orchestru Ví-
tězslav Mikeš i v nadcházející
sezoně vsadil na originální
kombinace skladeb v jed-
notlivých večerech. „Těším

se na sérii sólových výstupů
vynikajících umělců spoje-
ných s Brnem, kterým dáváme
v příští sezoně poměrně
značný prostor, a to převážně
ve zřídka uváděných v dílech:
vedle Igora Ardaševa to bude
Iva Bittová v písňovém cyklu
Folk Songs Luciana Beria,
Milan Paľa v Brittenově Hous-
lovém koncertu nebo členové
orchestru Emil Drápela
(v novodobé premiéře Cartel-
lieriho Třetího klarinetového
koncertu), Vilém Veverka
(v Hobojovém koncertu Ber-
nda Aloise Zimmermanna)
a Petr Pomkla (ve Flétnovém

koncertu A dur C. Ph. E. Ba-
cha),“ uvedl Mikeš.

Předprodej abonmá v Besed-
ní ulici začíná v pondělí 29.
května, jedná se o přednostní
prodej řady na Stadionu,
která je určena dosavadním
předplatitelům z Janáčkova di-
vadla. V pondělí 5. června po-
tom začíná hlavní abonentní
prodej. Vstupenky na jednot-
livé koncerty a sestavení Sezo-
ny na míru (posluchači si sami
vyberou koncerty napříč cykly
a získají tak výhody a slevy
abonentů) budou v prodeji
uvolněny od 10. července.

Filharmonie Brno vstupuje do 62. sezony se sólistou
IgoremArdaševema s novýmabonmá v sále Stadionu

Den otevřeného staveniště
Chcete se podívat na místo, které není běžně přístupné? Zají-
má vás, jak pokračuje stavba nového koncertního sálu na rohu
Besední a Veselé ulice? Pak právě pro vás pořádáme Den ote-
vřeného staveniště. V neděli v 16 hodin vás vezmeme za závoru
stavby. Po prohlídce místa následuje prezentace ve foyer Besed-
ního domu, při které vás seznámíme se zajímavostmi projektu,
s výsledky rozsáhlého archeologického průzkumu, který skončil
loni, nebo s galerií významných osobností, které projekt podpo-
rují. Rovněž se dozvíte, jak vypadají špičkové koncertní sály jinde
v Evropě. Z bezpečnostních důvodů na staveništi je kapacita akce
omezena na 40 osob, je potřeba registrovat se předem na e-mail
konecna@salprobrno.cz
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Podle čeho si vybíráme, kam poje-
deme, když plánujeme dovolenou
nebo výlet?
Podle vzdálenosti a možností do-

pravy? Podle toho, co tam uvidíme? Co
je v místě zajímavého? Zda je možné
se v blízkosti ubytovat?
Ale kde vznikne ten prvotní nápad?

Co je tím správným impulzem? Třeba
čtení následujících řádků?

V údolní nivě říčky Litavy, asi
30km východně od Brna, leží maleb-
né městečko Bučovice.

Pokud se rozhodnete přicestovat
autem, nemůžete Bučovice mi-
nout. Leží přímo na silnici I/50, která
spojuje Brno, Uherské Hradiště,
hraniční přechod Starý Hrozenkov
a pokračuje dál na Slovensko. Hro-
madnou dopravou se sem dostanete
z Brna bez přestupů několikrát
do hodiny.

Nejvýznamnějším turistickým cí-
lem a lákadlem je bezesporu Státní
zámek Bučovice s parkem z let 1567
až 1582 a manýristickou Bakchovou
fontánou na nádvoří. Návštěvníci
mohou společně s průvodcem
navštívit reprezentační a soukromé
pokoje zámku s unikátní malířskou
a štukovou výzdobou stropů.
Individuálně si pak mohou projít
výstavní sály a navštívit muzeum
v horním patře zámku.

Kromě tzv. „klasiky“ ale čeká
návštěvníky zámkuvBučovicích ještě

Chvíle klidu v horkých dnech se
nejlépe tráví u vody. Vyrazit můžete
na Riviéru, do Zábrdovic, Aquaparku
Kohoutovice nebo za Lužánky.

Každé místo nabízí jedinečné
možnosti, i když nejžádanější loka-
litu představuje tradičně rozsáhlý
přírodní areál Riviéra se třemi různě
hlubokými kaskádovitými bazény
v umělém říčním korytu. Mezi no-
vinky nadcházející sezony patří
zkušební hodiny cvičení na pad-
dleboardech, v červenci vystoupí
na koupališti akvabely z Tesly Brno.
Nejvíc akcí provozovatel STAREZ-
SPORT, a. s., tradičně zaměřil na děti,
jako každoročně s Rádiem Kro-
kodýl pořádá Léto v plném proudu.
Na Riviéře se uskuteční také tři tur-
nusy příměstských táborů, při nichž
děti rozvíjejí pohybové dovednosti
ve vodě i na suchu. Čekají na ně běh,
míčové i lanové hry a také výlety
do přírody. Víc informací naleznete
na adrese http://www.rivec.cz/dalsi-
sluzby.

Na Riviéře vyrostly nové poklad-
ny se zázemím pro ochranku a také
záchody pro veřejnost. Po skončení
sezony pak od září začne rozsáhlá
rekonstrukce koupaliště, které
dostane nerezové bazénové vany,
skluzavku, tobogán a provazové
atrakce nad hlubokým bazénem.
Cena vstupného se letos nezvyšuje.

Zábrdovice zvou děti k dovádění
v brouzdališti, na tobogánu nebo
v bazénu s umělým vlnobitím. „Zá-

Naprvní pohledmožnánenápadné
městečko nabízí vyžití pro celou rodinu

další alternativa. „Začátkem července
otevřeme úplně nový prohlídkový
okruh s názvem Moravský aristokrat
v labyrintu světa. Půjde o rozsáhlou
expozici ve dvanácti místnostech,“
uvádí bučovická kastelánka Jana
Burianková. Bude to úplně jiné, než
na co byli návštěvníci dosud zvyklí.
„Především bude okruh interaktivní.
Návštěvníci si spoustu věcí osahají,
zkusí vyřešit test či kvíz a zjistí, čím
se renesanční aristokrat zabýval,“
přibližuje nové lákadlo pro turisty
kastelánka.

Historicky významnou je i bu-
dova radnice na náměstí nebo bu-
dova Strakoschova domu z konce
18. století. Ozdobou středu města
je kostel Nanebevzetí Panny Marie
z roku 1641. Státem chráněnou kul-
turní památkou je židovský hřbitov
založený počátkem 17. století. Dnes
má hřbitov z původních 5070 m2 roz-
lohu 4743 m2 a celkem zde můžete
napočítat 376 náhrobků.

Když si budete chtít na chvíli
odpočinout od historie a památek,
nabídnou Vám Bučovice i jiné vyžití.
Příznivci sportu si přijdou na své
na sportovním areále v Hájecké ulici,
milovníci vody přes léto na letním
koupališti s vyhřívanou vodou, to-
boganem a skluzavkami, vyznavači
turistiky a cykloturistiky zase
na trasách a stezkách v nedalekém
Ždánickém lese.

brdky jsou pro mě v Brně opravdu
jasná volba, užívám si tam pohodu.
Je to čisté a bezpečné koupaliště.
To není žádná reklama, mluvím ze
srdce,“ popisuje známý brněnský
fotbalista Petr Švancara. Přes prázd-
niny v případě pěkného počasí
bude opět ráno patřit kondičnímu
plavání, a to vždy ve středu a pátek
od 7 do 8.45 hodin. Od minulého
roku má koupaliště vyznačené dvě
zóny pro kuřáky, jinde v areálu
je kouření zakázáno. Novinku
představuje zóna vyhrazená pro
opalování bez plavek, která se
nachází na horní terase budovy
koupaliště. K dispozici jsou sprchy,
lehátka a slunečníky. www.koupa-
liste-zabrdovice.cz

Jediný brněnský aquapark v Kohou-
tovicích bývá v létě velmi žádaný pro
jeho střešní bazén, který je otevřen
od 26. května vždy od 12 do 18 ho-
din. Zábavu nabízí devadesátime-
trový tobogán, divoká řeka i dětské
brouzdaliště s vodním hřibem.

Koupaliště v Brně jsou připravena

www.starezsport.cz facebook.com/sportujemevbrne

SVEZ SE NA VLNÁCH!

KOUPALIŠTĚ OTEVŘENA

OD 3. 6. 2017

UMĚLÉ VLNOBYTÍ - KOUPALIŠTĚ ZÁBRDOVICE

KOUPALIŠTĚ RIVIÉRA - NEJVĚTŠÍ KOUPALIŠTĚ V BRNĚAQUAPARK KOHOUTOVICE

VENKOVNÍ STŘEŠNÍ BAZÉN
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Festival iberoamerické kul-
tury Ibérica opět roztančí a pro-
voní Brno. Jeho vrcholem bude
galavečer na nádvoří Špilberku,
kde se návštěvníci mohou 29.
června těšit na vynikající de-
likatesy, a především na vy-
stoupení charismatické tanečnice
Alby Heredii a zpěvačky Alby
Moliny.

Jedenadvacetiletá Alba Here-
dia ve svém tanci nic nepředstírá.
Nemusí a ani to neumí. Jak sama
říká „tanec je můj život“. Alba
totiž pochází z místa, jež je syn-
onymem flamenka, z granadské
čtvrti Sacromonte. Vystupovala
již od dětství v proslavených
flamenkových tančírnách, kde
získala svoji virtuózní techniku
i neopakovatelný taneční výraz.
V roce 2015 obdržela nejvyšší

ocenění španělské flamen-
kové scény. Na čtrnáctý ročník
festivalu Ibérica přiváží svůj
nejnovější projekt „EN ESTA-
DO PURO“, který je poctou ry-
zímu granadskému flamenku.
„Alba se zde obrací k tradici
předků ve vášnivém tanečním
projevu, jemuž však nechybí
velká dávka umělecké pokory.

Festival Ibérica ukáže špičkové
flamenko v podání půvabnýchŠpanělek

Hudební doprovod je působivý
svou čistotou. Jen obnažený hlas
dvou flamenkových cantaorů
a kytara doprovázené vir-
tuózními palmas či luskáním
prstů,“ přibližuje dramaturg
festivalu Petr Vít. Druhá hvězda
večera, zpěvačka Alba Molina,
ve své tvorbě kloubí různé vlivy
od popu, bolera, brazilských
a karibských rytmů, jazz až
po flamenko. Od vydání jejího
prvního alba s kapelou ‘Las Ni-
ñas’ uplynulo více než 15 let.
Později navázala nepřetržitou
spolupráci s kytaristou Rycar-
dem Morenem. S ním na Ibérice
představí desku Sang Lole i Ma-
nuel. Jak sama říká, je to nejspíš
„nejflamenkovější“ album, které
kdy udělala a také bezpochyby
nejvíce upřímná a nejosobnější
deska v její kariéře.

Neodmyslitelnou součástí festi-
valu jsou tvůrčí dílny. I letos si
můžete vyzkoušet flamenkový
tanec, zpěv, kytaru či hru na ca-
jón. Nabídka zahrnuje kurzy pro
začátečníky i pokročilé a nechy-
bí v ní ani oblíbené lekce pro
děti. Podrobný program najdete
na webu iberica.cz.

Přemýšlíte, jak a kde osla-
vit narozeniny svých dětí tak,
aby vám nezbourali byt či dům?
Uspořádejte jim oslavu v Šaškárně
v Řečkovicích. O vše se postarají:
výzdoba, občerstvení, zábava, ...

Stačí se s vybraným termínem
obrátit na email saskarna@sas-
karna.cz a domluvit vše potřebné.
Oslavu je možné objednat

od minimálního počtu 5 dětí
a výzdobu jak chlapeckou, dívčí
nebo neutrální.

Šaškárna nabízí čerstvě upe-
čenou pizzu, další dobroty
a samozřejmě nealko i alko nápo-
je různých chutí a druhů. Navíc
je možné si na oslavu přiobjednat
obložené mísy (masové či sýrové),
chlebíčky a ovoce. V případě
zájmu pak umí Šaškárna zorga-
nizovat malování na obličej, či
animační program.

V rámci NAROZENINOVÉHO
BALÍČKU je možné přinést si
vlastní dort, kdy veškeré poplat-
ky za servis okolo “dortovného”
jsou v něm již započteny ( balíček
k nahlédnutí na www.saskarna.
cz/oslavy/ ).

Proč oslavu zrovna v Šaškárně?
Ve srovnání s obdobnými cen-
try vyniká Šaškárna hned
v několika ohledech, a to kvalitou

Oslava narozenin v Šaškárně

a bezpečností atrakcí od českého
výrobce, přehledností prostoru,
výborným občerstvením bez
smažené kuchyně a také velmi
příznivou cenou. Celý prostor je
navíc šikovně koncipován tak,
abyste o pohybu svých ratolestí
měli dokonalý přehled, ať už se
proplétají překážkovým laby-
rintem, sviští z tobogánu nebo
obří skluzavky, šlapou do pedálů
namotokárové dráze, zkouší svou
mušku na elektronické střelnici
či dovádějí v koutku pro nejmenší
do tří let. Díky kvalitě provedení
si navíc všechny atrakce můžete
užít s nimi.

Adresa: Novoměstská 1C, Brno
Řečkovice
Web: www.saskarna.cz,
FB: šaškárna
tel: 724 432 207
rezervace narozenin pouze
emailem: saskarna@saskarna.cz
Otevírací doba:
po, út, st, pá 14 – 19 hod.
čt, so, ne 10 – 19 hod.

www.iberica.cz

29. 6.–4. 7.

galakoncert
flamenkový

Brno-Špilberk 29|6
ALBA MOLINA

„Alba Molina canta a Lole y Manuel“

ALBA HEREDIA
„En estado puro“

Praha Jazz Dock 30|6
ALBA MOLINA & RYCARDO MORENO

tvůrčí dílny
Brno 29|6–2|7

fiesta gastronómica
Brno Moravské nám. 30|6

přehlídka iberoamerické kinematografie
Brno 30|6–4|7

f e s t i v a l i b e r o a m e r i c k ý c h k u l t u r
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Brněnští radní schválili smě-
nu pozemků, které jsou po-
třeba pro prodloužení tram-
vajové trati do univerzitního
kampusu.
Město získá pozemky o roz-

loze kolem 1500 metrů čtve-
rečních a dá za ně na oplátku
pozemky o rozloze skoro 17
tisíc metrů čtverečních, při-
čemž za ně od společnosti
Real spektrum Západní Brá-
na dostane ještě doplatek 88
milionů korun.
Směnumusí schválit zastu-

pitelstvo. Prodloužení trati
z Osové do kampusu má stát
1,3 miliardy korun, práce
mají být hotové do konce
roku 2020.
Město dohodu o směně uza-

vřelo po několika měsících

vyjednávání. „Stavba tramva-
jové trati z Osové do kampu-
su je jedním ze strategických
projektů města Brna. Nová
tramvaj nám pomůže zásad-
ním způsobem posílit spoje-
ní do této části města, kam
denně cestuje až 40 tisíc lidí.
Bohužel nám dosud chyběla
část potřebných pozemků,
bez kterých nelze získat
územní rozhodnutí a násled-
ně ani dotace z evropských
fondů. Bez dohody o těchto
pozemcích by tak trať nebylo
možné postavit,“ uvedl ná-
městek primátora Richard
Mrázek.
Podle něj byla společnost

ochotná jednat pouze o smě-
ně pozemků. „Jinou cestuma-
jetkoprávního vypořádání od-

mítla,“ dodal Mrázek. Předpo-
kládaný rozpočet stavby se
pohybuje okolo 1,3 miliardy
korun, přičemž částka zahr-
nuje také projektovou doku-
mentaci, technický dozor, in-
vestora, správce stavby a ma-
jetkoprávní vypořádání po-
zemků.
Celkem 85 procent pokryje

dotace z operačního progra-
mu Doprava. „V současné
době je podána žádost o vydá-
ní územního rozhodnutí na
celou stavbu. Dopravní pod-
nik města Brna už zahájil vý-
běrové řízení na administrá-
tora veřejných zakázek, na
správce stavby a zhotovitele
stavby,“ doplnila Zuzana Tau-
šová z tiskového střediska br-
něnského magistrátu. ČTK

Radní doporučili,
aby zastupitelstvo
pravidla schválilo.

Umožní se elektronické podá-
vání žádostí a také bude více
sociálních nebo startovacích
bytů. Městské části budou
mít určenu minimální cenu
u nového pronájmu a nájem-
níci si budou muset nahlásit
trvalý pobyt v Brně.

Podle náměstka primátora
Petra Hladíka by pravidla
mohla platit od podzimu.
Brno spravuje skoro třicet ti-
síc bytů, část mají městské
části. Ročně se nájemníci
mění zhruba v tisícovce

z nich. Změna ceny nájmu se
nedotkne současných nájem-
níků, bude se týkat pouze no-
vých. Stanovení minimální-
ho nájmu má pomoct k výbě-
ru dostatku peněz na rekon-
strukci bytového fondu. Kaž-
dá z devětadvaceti měst-
ských částí bude mít jinou
cenu. Podle Hladíka se bude
pohybovat od 70 do 90 korun
za metr čtvereční.
„Nyní mají městské části

až na výjimku na Vinohra-
dech nájemné od 60 do 100
korun za metr čtvereční. Ně-
kde je i vyšší, než bude stano-
vené minimální nájemné,“
uvedl Hladík. V praxi se tak
někde nájemné pro nové ná-
jemníky zvedne, někde to ne-
poznají.

Na Vinohradech je cena ko-
lem43 korun zametr čtvereč-
ní. Podle Hladíka je mnohem
nižší, než kolik je třeba k zís-
kání dostatku peněz k údrž-
bě a opravám. „Chceme z vy-
braného nájmu byty rekon-
struovat a stavět nové. Cena
v městských bytech bude stá-
le asi 50 až 60 procent z ceny
tržního nájemného, které je
od 120 do 200 korun za metr
čtvereční,“ zdůraznil náměs-
tek Hladík.

Další změnou bude jednot-
né snížené nájemné 57 korun
za metr čtvereční u bytů soci-
álních, startovacích, pro senio-
ry a bezbariérových. Napří-
klad u bytů pro seniory se
cena v Brně pohybuje od 29
do 75 korun, a proto by jednot-

ná cena měla zabránit součas-
nému přetlaku na některých
místech. Městské části na zá-
kladě nových pravidel budou

moct jakýkoliv byt označit za
startovací, v takovém bytě
může mladá rodina setrvat
čtyři roky. Dnes má startovací
byty jen magistrát, je jich 60.

Podle Hladíka se zlepší i sys-
tém pro výběr nájemců. Nyní
jsou pořadníky, v nichž zájem-
ci dlouho čekají. „Potom mo-
hou dostat byt v jiné lokalitě
a v nevyhovující velikosti. Pro-
to zavedeme možnost, že
městská část byt vyvěsí na
webu a úřední desce a zájemci
z řad žadatelů se o něj přihlásí
a výběr bude rychlejší a jedno-
dušší,“ řekl Hladík. Noví ná-
jemníci budou mít povinnost
přihlásit se do 60 dnů k trvalé-
mu pobytu v Brně. Lidé budou
moct zasílat žádosti o byt
nově i elektronicky. ČTK

Funkcionalistický dům na
rohu ulic Jánské a Poštovské
slaví 80 let. V roce 1937 jeden
ze čtyř největších meziváleč-
ných brněnských stavebníků
František Hrdina dokončil
stavbu započatou v roce
1930. Část byla sice hotova už
v roce 1932, ale dostavbu
zbrzdila hospodářská krize.
Pasáž Alfa, která spojuje

zmíněné ulice s náměstím
Svobody, funguje jako ob-
chodní i rezidenční. Ve dvou
patrech jsou různé obchody
a služby a ve vyšších patrech
je 160 nájemních bytů. Od za-
čátku června lidé také přímo
v pasáži uvidí model domu
v měřítku 1:30. Bude rozříz-
nutý, aby bylo vidět i vnitřní
uspořádání. Dědovi současné-
ho majitele Vladimíra Hrdi-
ny, který mimo jiné stavěl
i důmConvalaria na rohu Čes-
ké a Veselé a podílel se na
stavbě pavilonuA na Výstaviš-
ti, sebrali dům komunisté po
roce 1948. Brzy poté ho vystě-
hovali 50 kilometrů od Brna.
„Rodiče si ho ale poté vzali

k sobě do bytu a dědeček to
zvládl. V roce 1991 pasáž vrá-
tili mým rodičům. Měl jsem
velkou radost, bylo to zadosti-
učinění. Já kolem pasáže za
socialismu nechodil, vyhýbal
jsem se jí,“ řekl Hrdina.
Jelikož jeho otec už po vrá-

cení nebyl nejmladší, chopil
se správy on. „Tehdy byl ob-
rovský zájem obchodníků.
Špatná doba nastala, když
vznikala obchodní centra.
Problém byl také po odchodu
bank, zůstaly po nich velké
prostory. Dnes pasáž funguje
bez problémů,“ řekl Hrdina.
Podle jednatelky Věry Po-

hořelské se mění nejvýše tři
obchody ročně. „Snažíme se
tady mít obchodníky, kteří
jsou se svým sortimentem tře-
ba jen jediní v Brně, mají
něco originálního, rukodělné-
ho. Něco, za čím si zákazník
do obchodu dojde. Naopak
tady nemáme nic řetězcovité-
ho,“ vysvětlila strategii Poho-
řelská. Jednou z prodejen, je-
jíž úspěch Hrdinu překvapil,
je ta, v níž lidé najdou sáčky
do vysavačů.
Od roku 2003 po konci

kina Alfa sídlí v suterénu
také HaDivadlo. „Byl to ná-
pad pana Ženíška, který tu
má knihkupectví. Zaměřili
jsme se na kulturu, investo-
val jsem do divadla dost pe-
něz, když jsme se s Centrem
experimentálního divadla do-
mluvili. Byl v tom kus mece-
nášství,“ uvedl Hrdina.

Dům je kulturní památ-
kou, protomusí Hrdina všech-
ny opravy řešit s památkáři.
Problémy ale nejsou. ČTK

Takhle bude projekt s prodlouženou tramvají vypadat. BRNO.CZ

Citát

Chceme, aby nadále
v obecních bytech
bydleli ti, kteří nemají
na hypotéku.
PETR HLADÍK
NÁMĚSTEK PRIMÁTORA BRNA
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Pasáž Alfa. Slaví
osmdesát let

Magistrát nastavil nové regule
pro prodej městských bytů

Tramvaj. Pojede dál





www.metro.cz ZÁBAVA středa 7. června 2017 16



www.metro.cz JOB středa 7. června 2017 17

Každý den kozy
nadojí 400 litrů mlé-
ka, z nichž se dělají
mléčné výrobky.
Stále oblíbenější
jsou tvarohové.

Kozí farma rodiny Sedláko-
vých ze Šošůvky na Blanen-
sku vMoravskémkrasu posbí-
rala už řadu ocenění v soutě-
žích Regionální potravina
a Zlatá chuť jižní Moravy.
Manželé Sedlákovi se však
snaží každoročně přicházet
na trh s něčím novým. Letos
je to třeba sýr na grilování či
čerstvý sýr a také balkánský.
Každoročně se výroba mírně
zvyšuje, postupně však nará-
ží na prostorovémožnosti po-
zemků i budov.
Manželé po roce 1989 získa-

li v restitucích část majetku,
který byl v 60. letech začleně-

ný do JZD. „Chtěli jsme dělat
sedlačinu. Začínali jsme s de-
seti kozami. Dnes už potřebu-
jeme i zaměstnance a v sezo-
ně, která trvá od března do za-
čátku prosince, je nás pět
a ještě jeden člověk na půl
úvazku,“ řekl Sedlák. Už na
začátku se totiž manželé roz-
hodli, že nebudou jen chovat
kozy a prodávat mléko, ale
budou i vyrábět a sami si vý-
robky prodávat.

Čtvrt století tak postupně
budovali současný obchodní
model. „Máme přímý prodej,
kdy se lidé hlavně v turistické
sezoně zastaví před domem
a přijdou si nakoupit. Druhou
variantou jsou distributoři,
kteří k nám jezdí a zavážejí
prodejny se zdravou výživou
či specializované prodejny.
A také my sami zavážíme ně-
které typy prodejen, jako je
Sklizeno nebo Náš grunt. Zá-
sobujeme hlavně prodejny
v Brně a okolí, jednou za dva
týdny jezdíme i do Prahy.“

Tradiční jsou ze Šošůvky
hlavně sýry a pasterované
mléko a syrovátka. „Sýry dělá-
me s příchutěmi bylinek
nebo dáváme přímo do nich
ořechy, brusinky či slunečni-
cová semínka. Začali jsme dě-
lat také jogurtové a kefírové
mléko. Delší dobu nám trva-

lo, než jsme upravili kombi-
naci kultur tak, aby bylo chut-
né,“ popsal Sedlák. V posled-
ních letech si získávají větší
oblibu tvarohové výrobky. Ať
už sladký tvaroh či tvarohový
sýr. „Vyhledávají ho hlavně
rodiče dětí, které nemohou
kravské mléko,“ řekl Sedlák.

Zatímco v počátcích se
téměř všechno dělalo ručně,
s přibývajícím množstvím
koz bylo potřeba pořídit ze-
mědělskou mechanizaci
a stroje do výroby.
Aby se nemuselo kupovat

žádné krmivo, obhospodařu-
je rodina 40 hektarů pozem-
ků. Dvě třetiny jsou pastviny,
třetina orná půda. „Všechno
máme svoje, mícháme si
i krmnou směs podle vlastní
receptury. Kupujeme jen sůl
aminerály,“ poznamenal Sed-
lák.
Aby si místních krás užili

také jiní, zvou na farmu i ško-
ly, školky či zájezdy důchod-
ců. „Obvykle mají třeba hodi-
nu dvě čas před prohlídkou
jeskyní či po ní. Když je hez-
ky, jdeme na pastvu a vyklá-
dám jim o chovu a výrobě.
A děti celkem se zájmem po-
slouchají,“ těší Sedláka.
Co ho naopak trápí, je čím

dál větší nárůst černé výroby
z kozího mléka. ČTK

Kozy z farmy rodiny Sedlákových ČTK

MZDA
AŽ DO VÝŠE

24 000 Kč

Jsme úspěšná mezinárodní společnost zabývající se výrobou
solárních panelů, sídlíme v lokalitě Brno – Slatina.

Do stálého pracovního poměru hledáme uchazeče na pozici:

OPERÁTOR VE VÝROBĚ

Vaše životopisy a dotazy můžete zasílat na emailovou adresu:
lucie.janatova@auo.com

Podrobnější informace o volných pozicích
také na: http://auo.jobs.cz/volna-mista/

Požadujeme:
- ochotu pracovat ve 12-hodinovém
směnném provozu

- manuální zručnost, spolehlivost,
flexibilitu a ochotu učit se novým
věcem

Práce je vhodná i pro uchazeče
bez praxe a absolventy – všichni
zaměstnanci budou zaškoleni.

Nabízíme:
- dlouhodobou práci na HPP
(vhodnou pro muže i ženy)

- motivující finanční ohodnocení,
výkonnostní bonusy, pravidelný
měsíční bonus za směnovost
2000 Kč

- 13.plat

- výhodné závodní stravování
- zvýhodněné mobilní tarify pro
zaměstnance a jejich rodiny

- firemní akce pro zaměstnance
- bonusový program za doporučení
dalšího zaměstnance

inzerce

Rodinná farma Sedlákových se
za 25 let rozrostla na 200koz
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Nejpomaleji rostly
platy řídicím pra-
covníkům, kteří
mají mzdy nejvyšší.

Vojáci a policisté si polepšili
v průměru o 11,5 procenta
a na výplatních páskách měli

měsíčně 31 584 korun. Za je-
diný rok jim vzrostly platy
více než za předchozí čtyři
roky dohromady. Druhý nej-
vyšší meziroční nárůst mezd
zaznamenali pracovníci ve
službách a prodeji, kterým je-
jich podprůměrná mzda
vzrostla o 7,1 procenta na
18 924 korun. Za celorepubli-
kovýmprůměremnadále zao-

stávali o více než 10 000 ko-
run. Vyplývá to z publikace
o loňské struktuře mezd za-
městnanců, kterou vydal Čes-
ký statistický úřad.
Průměrná měsíční mzda

loni vzrostla na 29 061 korun
z předchozích 27 811 korun.
„Čerstvá data potvrzují, že
růst mezd zrychluje. Děje se
tak u všech vrstev zaměstnan-

ců. Výdělky se loni zvýšily
hlavně v dolní polovině
mzdového spektra,“ uvedla
vedoucí oddělení statistiky
práce ČSÚ Jitka Erhartová. Ná-
růst platů souvisí s růstemmi-
nimální mzdy i s rostoucí po-
ptávkou po pracovních silách
na středně kvalifikovaných
pozicích, dodala. Pomocným
dělníkům, kteří jsou nejhůře

odměňovanou pracovní si-
lou, vzrostla loni mzda
o 6,7 procenta na 16 874 ko-
run. Šlo o třetí nejrychlejší
nárůst. Naopak nejpomalejší
růst zaznamenali řídicí pra-
covníci, kteří mají v Česku
nejvyššímzdy. Loni si polepši-
li v průměru o 2,3 procenta
na 62 246 korun měsíčně.
Ženy zůstávaly nadále hůř

odměňované oproti mužům.
Jejich průměrná mzda byla
loni 25 283 korun, což bylo
o pětinu méně než u mužů.
Na vedoucích pozicích měly
ženy průměrnou mzdu opro-
ti svým kolegům nižší
o 27 procent. Přes 100 000 ko-
run měsíčně si loni vyděláva-
lo půl procenta žen a 1,9 pro-
centa mužů.
Mzdy se liší i podle odvětví.

V ubytování, stravování a po-
hostinství braly mzdy nižší
než 16 000 korun dvě třetiny
zaměstnanců, v administra-
tivních a podpůrných činnos-
tech pak téměř polovina.
Mezi typická nízkovýdělečná
zaměstnání patří číšníci a ser-
vírky, pracovníci ostrahy,
uklízeči, pouliční prodejci,
pomocníci v kuchyni, švadle-
ny, dělníci v oblasti výstavby
budov nebo pomocní nekvali-
fikovaní pracovníci ve služ-
bách. Na druhé straně v infor-
mačních a komunikačních
činnostech a také v peněžnic-
tví a pojišťovnictví pobírala
více než třetina zaměstnanců
mzdy nad 50 000 korun.
V krajích byli nejlépe place-

ni lidé v Praze, kde průměrná
mzda meziročně stoupla

o 4,3 procenta na 37 931 ko-
run. Nadprůměrné mzdy po-
bírali ještě zaměstnanci ve
Středočeském kraji, a to
29 338 korun. Ostatní kraje
za průměrem zaostaly. Nej-
nižší mzdy a navíc s nejniž-
ším meziročním nárůstem
zůstávají v Karlovarskémkra-
ji. Mzdy se tam přehouply
přes 25 000 korun, což bylo

o 3,7 procenta. Nejrychlejší
tempo růstu zjistili statistici
překvapivě ve Zlínském kra-
ji, kde výdělky stouply o 6,9
procenta.
Z hlediska věku a pohlaví

pak nejvyšší mzdy pobírají
muži mezi 40 a 44 lety, kteří
vydělávají v průměru
35 964 korun. Ženy dosahují
nejvyšších výdělků po šede-
sátce, kdy mzdy dosahují
v průměru 28 609 korun. Roz-
ptyl výdělků ve věkových ka-
tegoriích je značný. Zatímco
muž či žena po čtyřicítce do-
sáhne na manažerské pozici

průměrné měsíční mzdy
71 070 korun, pomocný děl-
ník před dosažením 60. roku
věku dostává v průměru
15 768 korun. Nejvíce zaměst-
nanců je ale v Česku zařaze-
no do statistické třídy tech-
nických a odborných pracov-
níků, jejichž průměrná mzda
přesahuje 32 000 korun
hrubého. Nejpočetnější je
v této třídě věková kategorie
okolo čtyřiceti let věku, která
si vydělá zhruba 34 000 ko-
run. ČTK

Vojáci si loni finančně polepšili. MAFRA

Policie ARCHIV

Mzdy rostly nejvíc ozbrojeným
silám a lidem s nízkými příjmy

inzerce
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Růžový tank budí emoce. Co si
o něm myslí osobnosti z Brna?

Podnikům přetéka-
jí koše účtenkami,
které od nich nikdo
nechce.

Spousta zbytečně vytištěné-
ho papíru je hlavní negativní
dojem provozovatelů restau-
rací a hospod z elektronické
evidence tržeb (EET). Tržby
už takto musí evidovat půl
roku. V mnoha podnicích
mají u pokladny koš neustále
naplněný účtenkami, které
nikdo nechce. Majitel brněn-
ských restaurací Šelepka a Ve-
selá Vačice Raed Kahwaji
řekl, žeměsíčně dá za papíro-
vé ruličky o 7000 korun více
než před zavedením EET.
Hospodští ve městech se

s povinnostmi bez větších
problémů srovnali a všichni
účtenky tisknou. Nicméně
hosté si je téměř bez výjimky
neberou. V restauraci Budd-

ha na náměstí Svobody se
hromadí na velkém tácu na
baru. V brněnské Barunce,
která prodává saláty a bagety
a poskytuje i posezení, si kou-
pili koš, do kterého prodavač-
ka účtenky automaticky od-
kládá.
Ve Veselé Vačici mají koš

přímo pod pokladnou. „Je to
neekologické, je to dřevo,
jsou to stromy. Vydávat
v elektronické době papírové
účtenky je naprosto zbyteč-
né,“ řekl Kahwaji. Další tisí-
covku navíc utratí měsíčně
kvůli kvalitnějšímu připojení
k internetu a dalších 1000 ko-
run navíc si bere účetní, kte-
rá má s administrativou více
práce. „Poprvé už si nároky
zvedala, když se zavádělo
kontrolní hlášení. To mělo
sloužit v boji proti karuselo-
vým obchodům, nakonec
však nejvíc dopadá na malé
a střední podnikatele. To jsou
důvody, proč se zdražovalo
pivo,“ řekl Kahwaji.

Ač bývalý ministr financí
Andrej Babiš (ANO) sliboval
snížení DPH na pivo z 21 pro-
cent, nic se nezměnilo. „Na
jídlo je sice DPH 15 procent,
ale pořád je jedna z nejvyš-
ších v Evropě, v Rakousku
mají deset procent,“ řekl Kah-
waji. Problém podle něj mů-

žou mít hlavně venkovské
hospody, které prodávají je-
nom pivo. „Když zdraží o tři
koruny, lidi přestanou cho-
dit,“ myslí si.
Dalším negativem je podle

něj větší stres, když obsluha
špatně zadá platbu. „Storno-
vat sice jde, ale každé storno

je potřeba vysvětlit,“ doplnil
Kahwaji.
Minipivovary na jihuMora-

vy změny v souvislosti s EET
prakticky nezaznamenaly.
„Počáteční přehnané reakce
se vůbec nenaplnily. Pár pro-
vozů se zavřelo, ale ty stejně
převzali úspěšnější restaura-
téři. Možná je ještě brzy bilan-
covat nad EET. Slavkovský pi-
vovar žádný pokles prodeje
piva v žádném případě neza-
znamenává,“ uvedl Zdeněk
Vlček ze Slavkovského pivo-
varu.
Vliv EET na tržby neregis-

truje ani minipivovar Lucky
Bastard. „Přirozeně se spekt-
rum odběratelů průběžně
mění, někteří berou více, jiní
méně a nelze jednoznačně
říci, že některý odběratel sní-
žil svoje objednávky kvůli
EET,“ uvedl sládek Jan Grme-
la. Podle něj ale EET přináší
nárůst administrativy, kte-
rou musí každý podnikatel
zpracovávat. ČTK

Zařízení pro elektronickou evidenci tržeb MAFRA

Dojem restauratérů z EET:
Spousta zbytečného papíru

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků hledá do svého týmu

vhodné kandidáty / kandidátky na pozici

ŠVADLENA ZDRAVOTNICKÉ VÝROBY

DĚLNICE VE ZDRAVOTNICKÉ VÝROBĚ

www.Lohmann-Rauscher.cz

Náplň práce:
• šití zdravotnických pomůcek

Požadujeme:
• manuální zručnost
• pečlivost
• odpovědnost

Náplň práce:
• ruční balení zdravotnických
komponentů do operačních setů

• obsluha balících strojů

Požadujeme:
• manuální zručnost
• pečlivost
• odpovědnost

Máte-li zájem o nabízenou pozici, neváhejte a kontakujte nás na emailu:
Marta.Loefflerova@cz.LRMed.com nebo na tel. čísle +420 544 425 632,

na mobilu +420 739 529 558, ale také na adrese Lohmann & Rauscher, s.r.o.,
Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.

Nabízíme:
• zázemí prosperující mezinárodní
společnosti

• pracovní poměr na dobu neurčitou
• čisté pracovní prostředí
• dvousměnný provoz
• nástup možný ihned nebo dohodou

• 3 dny dovolené navíc
• dotované stravování
• firemní akce a benefity
• kooperativní prémie
• příplatky ke mzdě nad zákonnou výši
• věrnostní odměny

Těšíme se na Vás!
www.prochazka.cz

Tradiční české řeznictví PMU CZ, a.s.
hledá nové kolegy

do svých prodejen v BRNĚ:

PRODAVAČ/KA MASA A UZENIN
Rádi nabídneme:

• plat od 17.000 Kč s variabilní složkou,
• pravidelně vyplácenoumzdu,
• benefity jako odměny za plnění tržeb,
stravenky, zaměstnanecké nákupy, a další

NEZAUČENÉ ZAUČÍME!
Kontaktujte p. Mezníkovou tel.: 728 956 178

nebo navštivte některou z našich prodejen v dopoledních
hodinách a obraťte se přímo na vedoucí prodejny.

Případně zašlete svůj životopis na
kchudobova@prochazka.cz

inzerce
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